
STŘEDA 2. ČERVENCE
NÁDHERNÝ LETNÍ DEN
LS Na holou, Hořovice
Divadlo Karla Pippicha v 15 a 18 hodin

TUČŇÁKŮV VÝLET
LS Krab, Praha
DKP malá scéna v 11, 14 a 16 hodin

CHUDÝ A VESELÝ
LS Moje pětka, Jaroměř
POPŘEDU-POZPÁTKU POVÍDÁM POHÁDKU
LS Uzel, Chlumec nad Cidlinou
MED v 11, 14 a 16 hodin

MŇAM POHÁDKY
Divadýlko Kuba, Plzeň 
(Doplňkový program)
MASH v 10, 15 a 17 hodin

KAMELOT
Letní scéna – Resselovo náměstí v 19 hodin

VEŘEJNÁ ROZPRAVA
+ SETKÁNÍ S POŘADATELI
Klub ve 20 hodin

KONCERT U KAŠNY – VLADIMÍR VEIT
Letní scéna – Resselovo náměstí ve 21 hodin

VETŘELEC
Kristina Maděričová
Doplňkový program
DKP malá scéna ve 21 a 22.30 hodin

ČTVRTEK 3. ČERVENCE
KAMENNÝ HOST
Závěsné divadlo, Jičín
Divadlo Karla Pippicha v 15 a 18 hodin

SLEČNA ANNIE
K. Trmačová, Hradec Králové
CAMIADA
LS Vlastislav, Hradec Králové
DKP malá scéna v 11, 14 a 16 hodin

HOTEL BERÁNEK 
aneb POZOR ZA DVEŘMI JE VLK
LS Střípek, Plzeň
MED v 11, 14 a 16 hodin

INDIVIDUÁLNÍ VÝSTUPY S LOUTKOU
různé soubory (Doplňkový program)
MASH v 10, 15 a 17 hodin

BRAN
Letní scéna – Resselovo náměstí v 19 hodin

VEŘEJNÁ ROZPRAVA
Klub ve 20 hodin

LOUTKÁŘSKÝ BÁL
Restaurace Modrá hvězda ve 22 hodin



2 3

O
Doba předvánoční není nikde zvlášť dobrá, ale my spěchali 
do Chrudimě vždy a nejraději koncem prosince, jen abychom 
mohli se zúčastniti tamějšího „sylvestra“.
V Chrudimi slavili originelně veselý „sylvestr“. Dámy zůstaly 
doma a páni se sešli v besedním sále k společné večeři. Proč 
dámy nebyly zvány, nevím, také jsem se potom nikdy netázal, 
ale jistě to mělo svůj důvod. Bylo to snad trochu negalantní, 
ale nikdo z nás je v ten večer nepostrádal. (…) Účastníci 
se rekrutovali ze všech tříd a vrstev společnosti. Od purkmis-
tra a presidenta dolů až k diurnistovi. Herci, továrníci, maji-
telé domů, advokáti, úředníci, výtvarní umělci atd., všichni 
v ten večer tvořili jedinou rodinu. Bylo to krásné 
a veselé. Společná večeře všem chutnala, postaral se o ni vždy 
svědomitý hostinský v besedě bratr Nožička s četným žen-
ským personálem, který ovšem neopustil kuchyni. Couvert 
stál celou zlatku, rozumí se bez piva. Byly vždy tři chody. 
Po večeři následovala volná zábava, kořeněná komickými 
výstupy, jež obstarali vždy ochotníci a herci. Přednášely se 
i někdy dosti štiplavé kuplety s narážkami na jednotlivé pří-
tomné kapacity. Každá taková vtipná poznámka byla přĳ ata 
jásavým smíchem 
a ti, kterých se dotkla, nesměli se zlobiti, ani cítiti se uraženi.  
(…) I dvojsmyslný vtip se snesl s podia, nikdy však žádná 
výstřednost. Když se blížila půlnoc, vystoupil v průvodu 

dvou tak zvaných ministrantů se svícemi na pódium ředitel 
městských úřadů, všeobecně známý a oblíbený humorista 
Alois Galát, a přednesl s náležitým humorem latinsko-českou 
řeč, ve které se zmínil o všem, co v roce právě příjemného 
se přihodilo, posílal pak starý rok do horoucích pekel a přál, 
aby nový rok vše napravil, co jeho předchůdce pokazil. Látky 
bylo vždycky dost, a salvy smíchu provázely vždy přednáš-
ku Galátovu, kterou pak každý tištěnou v sylvestrovských 
časopisech „Sůva“ a „Klapačka“ zvanými, nalezl. Když udeři-
la dvanáctá, všickni vstali a počali zpívati: „Dej nám pánbůh 
zdraví, v tom chrudimském kraji“ atd., načež si každý přiťukl 
se sousedem a husím pochodem to šlo kolem dlouhých stolů, 
až každý přišel opět na své místo, načež spustili opět všichni: 
„Seděla bába pod lávkama, čert ji šťouchal podávkama, sitzn 
babn pod lávkn, čert ji štochn podávkn!“ Nezažil jsem v žád-
ném městě srdečnějšího „sylvestra“ jako v Chrudimi. Pravou 
specialitou byl však v Chrudimi druhý, kosácký „sylvestr“, 
který se slavil v den, jejž neomylný a dočasně nesmrtelný 
obrkos ve své svrchované moudrosti stanovil. (…) Dost mož-
ná, že vše na nás činilo tak příjemný dojem proto, že v Chru-
dimi se řediteli i hercům dobře dařilo a že radost byla krátká. 
Co dlouho trvá, zevšední, byť to bylo sebe krásnější.

Vendelín Budil: Z mých ředitelských vzpomínek¨
(úryvek z XVI. Kapitoly), Český čtenář 1920

Z Hradce Králové, který byl pro nás příjemnou štací, 
jeli jsme 13. prosince vesele a to tím veseleji, 

že nám kynula neméně příjemná a milá štace – Chrudim. (…)

DISKUSE JE 
DNES!!!!!!!!!!!!!!
Máme-li zájem o budoucnost LCH, sejde-
me se dnes po večerní rozpravě 
o představeních v Klubu Divadla Karla 
Pippicha. Najdeme se tam a nebudeme 
mlčet, protože budeme mluvit. K věci.

MĚNÍ SE ČAS
Představení Kamenný host Závěsného 
divadla Jičín se ve čtvrtek posouvá (v 
případě druhého uvedení) o půl hodiny 
– tedy na 18:30. Představení v 15:00 zůstá-
vá beze změn.

ZTRACENÉ KLIMA!!!
Přišla paní Petra, které se ztratilo „Klima 
školy“. Je přítulné, formátu A4, červeno-
hnědé, rodokmen z vydavatelství Olo-
mouc 2008. Případnému nálezci děkuje 
Petra, nálezce nechť vrátí klima do Valde-
ronu, ten už se s Petrou rád spojí.

Krvavá Mary, 
kletba, tomaty, tabasco, gardénie, 
Méchiko. Aneb Vyrob si své leta-
dýlko: „La Kantýna“. Aneb Anička 
Duchaňová.

Vyrob si své letadýlko – to je 
dost neobvyklý název divadel-
ního souboru. Je pro diváky 
návodný? Nebo jak vznikl?
Náhodou. Vzniklo první moje 
představení a divadlo nemělo 
název. A volali organizátoři 
z místa, kde jsem měla hrát, 
prý, jak se divadlo jmenuje. Tak 
jsem řekla první, co mě napadlo: 
„Vyrob si své letadýlko“. Pak 
jsme o názvu spekulovali: hodně 
lidí říkalo, že je nemožný. 
Ale vlastně v tom názvu je to 
domácí kutilství; tak jak se lepí 
při výrobě letadýlka prsty 
a všechno se sype a míchá s jiný-
mi věcmi – takhle vlastně vzni-
kají moje představení. Rozhodla 
jsem se u názvu zůstat. 

Před čtyřmi lety jsi absolvovala 
na DAMU, na katedře loutkové-
ho a alternativního divadla. „La 
Kantýna“ hostovala na festivalu 
profesionálních loutkových 
divadel Skupova Plzeň a teď 
soutěží na národní přehlídce 
amatérských divadel Loutkář-
ská Chrudim. Jak to tedy je? Jsi 
profík nebo amatér? Jak to cítíš?
Když jsem studovala, řešila jsem 
jiné věci: vztahy apod. Teprve po 
škole jsem si začala hledat cestu 
k divadlu a loutkám, se který-
mi jsme ve škole vlastně až tak 
nedělali. Já se tímhle neživím, 

je to moje úchylka a představení vznikají 
z radosti. Ti, co mají jasno už na škole, si 
vytvářejí kontakty a pomalu se rozjíždějí. 
Jenže já začala až po škole. 
A teď: amatérské festivaly jsou uzavřené 

a profesionální, kde mě neznají, 
se neotvírají. V lecčems se cítím 
jako amatér. Dlouho jsem se 
neodvážila nabízet svá předsta-
vení na profesionální úrovni. 
Až jsem to zkusila 
s letošní Skupovkou a oni „La 
Kantýnu“ na základě videa 
přĳ ali.

Čím se tedy živíš?
Hraju se skupinou Jablkoň, dále 
hostuju v divadlech. Třeba 
v brněnském Divadle Husa 
na provázku, kam jsem 
dělala konkurz na „Lás-
ky jedné plavovlás-
ky“. Vyhráli jsme 
ho dvě 

a alternujeme se, v mém 
případě jsou to „Lásky 
jedné tmavovlásky“. S 
Vladimírem Morávkem, 
který inscenaci režíruje, jsme 
si porozuměli. I když náš pří-
stup k divadlu je vlastně protipól: 
já mám hravý a on perfekcionistický 
a občas pociťuji určité „režĳ ní násilí“. 
Vladimír Morávek je ale člověk, s nímž 
bych ráda zůstala v kontaktu lidském 
i profesionálním. A režíroval moji komorní 
hru „Krásný svět“. Důvěřuju mu, protože 
to, co dělá, bere vážně. A já si myslím, 
že když chce člověk něco dělat pořádně, 
musí tomu věřit a musí si to obhájit.

Na Skupovce jsi hrála i v inscenaci „Nos“ 
s nedávným absolventem DAMU, slovin-
ským loutkářem Matĳ ou Solcem, což už 
je dnes u nás poměrně vyhlášená osob-
nost. To byl váš první společný projekt?
My jsme se znali, kamarádili, chodili si 
vzájemně na své věci. 
A pak získal Matĳ a v Lubljani ve Slo-
vinsku grant na „Nos“. Je to naše první 
společná věc. 
A jelikož máme oba dva dost specifi cký 
přístup k divadlu, tak jsme spolu trochu 
bojovali. Museli jsme své rozdílné přístu-
py skloubit, k čemuž přispěla i slovinská 
režisérka Vida Lerkvenik.

Pojďme k „La Kantýně“. Ta vznikla jak?
Dvoje prázdniny jsem strávila v Mexiku. 
A byla jsem tam šťastná. Zamilovala jsem 
se tam a ten Mexičan mi nosil každý den 

kytičku gardénií. Ty oni ženám nosívají. 
A ty ženy si je dávají do výstřihů a podob-
ně. A gardénie po celý večer silně voní 
a rychle vadnou. Příběh těch květin mě 
zaujal. Ještě k hudbě: měla jsem z Mexika 
dvě CD, pouštěla jsem si je a vzpomínala 
a brečela a pak jsem vybrala dvě písně. 
A kluci z kapely je dotvořili instrumentál-
ně. Ještě bych měla říct, že mojí význam-
nou psychickou i dramaturgickou podpo-
rou při vzniku „La Kantýny“ byl Petr Pola.
Jak to bude s tebou divadelně dál?
Michal Němec z Jablkoně mě podporuje 
a říká, ať už nikde divadlo nehraju 
a soustředím se na své projekty. Nemusí 
být nutně s loutkami, divadelní prostředky 
vybírám tak, jak je cítím. 
Takže se uvidí…… 

Ptala se Petra Kosová

leandr, oligarchie, orchidej. Předepsané od grafi ka O. 
Proč ne Gé? Jako gardénie? Vůně, vhodná k vůni tabas-

ca, rajské šťávy a ginu či vodky? K vůni ducha aň Ičky? 
Proberme to rychle, dřív, než se slezou rozhádaní 

šneci přeci! Nebo popletení lidé, kteří nevědí, které 
děti jednají autenticky, a které jsou šikovné i navr-
čené. Vrrrr!!! Méééééééé!!!!! No,
a jinak jsme rádi, že se vám líbí bubliny 
veValderonu. Porotce Vratislav Šrámek 
s bublinou měl obrovský úspěch, můžete se pře-
svědčit na oknech redakce Valderonu, kde vznikl 

dokonce cyklus „Šrámkův Chrudim“. Jak to dělá, 
že si ho tak všímají? Inu, a ještě jedno pletené inu. 

Rukama máchejte, Hynkové, nebo si vás nevšimnou. 
A všimnou-li si, pak okno, do duše oko. 

Kosa Vestra

V. Král:

 Kdy může pes na jeviště?
Valderon:

 Když nese v zubech dítě.
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Diskuse
Po upřímném vykopnutí: „líbila se 
výtvarná čistota pomůcek a to bylo 
všechno“, se diskuse téměř neroz-
proudila. Soubor na rozpravu nezů-
stal, takže po vznesení námitky, která 
se vyslovovala k problému pohybu 
– herci prý užívali povrchní pohybo-
vé klišé a mohli si s tím víc vyhrát, 
zazněl už jen jediný dotaz: jaká byla 
cílová skupina představení? Otáz-
ka bez odpovědi osaměla v Klubu. 
Howgh.

(kun)

LS KRAB Praha
Tučňákův výlet

LS Krab, což jsou dvě učitelky z mateřinek s harmonikou, několika klobouky, kterými cha-
rakterizují patřičnou dramatickou postavu, a především dvěma kulichy, které se otočením 
na rub lehce změní v tučňáky. Odvyprávějí, odezpívají a na jednoduchém paravanu sehrají 
Tučňákův výlet, putovačku o tom, jak se ten menší na ledové kře dostal až 
do teplých krajů, trochu k rozumu přišel a šťastně se zas vrátil za bráškou k severnímu pólu. 
Jednoduché, ale domyšlené, hravé a kontaktní představení, se kterým šli diváci malí i velcí 
od začátku do konce, a porota Barboře Kocábkové a Janě Samkové přiřkla hlavní cenu. 

Výňatky z článku Vlasty Polednové – Loutkář 3/2008

Nepřítelem je mechaničnost
Myslím, že nevětším nepřítelem je 
mechaničnost a rádoby jednoduchost 

a lidovost v přístupu k interpreta-
ci této látky. Říkadla, verše, tanec 
i koledy jsou o radosti a chytrosti.

Vratislav Šrámek

Mrtvá maska musí ožít
V inscenaci VOŠ herecké z Prahy se praco-
valo s maskou, která se stala nedílnou sou-
částí hercova projevu. V hraní s maskou 
a v přístupu k masce (jako takové) vidím 
velký nedostatek této inscenace. Jistě, chá-
pu, inscenaci studenti nastudovali 
v druhém semestru prvního roku stu-
dia na VOŠ a teď už jsou absolventy. AJ 
JÁ KOZU tedy hráli nesčíslněkrát a tak 
se nelze divit, že přesnost hraní a s tím 
související i vnitřní zaujetí a další strán-
ky interpretace musely jít svou kvalitou 
dolu. Přesto mám pocit, že i když tenhle 
„provoz“ semele to podstatné v inscenaci, 
základ herectví s maskou musí (i po tak 
dlouhém hracím maratónu) v představení 
zůstat. Maska přece skrývá, aby jiné odha-
lovala. Díky masce se hlavním výrazovým 
prostředkem stává tělo. Mrtvá maska musí 
ožít. To je základní věc techniky herectví 
s maskou.
 „Maska pomáhá hercovi pochopit 
a rozvinout smysl pro objevování, vědomí 
prostoru, přítomnosti a hluboké uvědo-

mění si sama sebe. Je to vyjímečný 
nástroj ve výuce herectví.“ říká 
Silvano Panichi. A tak nemusíme 
projít ani Lecoquovou školou, aby 
pro nás bylo ledabylé „předupává-
ní si“a poloviční nakročení k herec-
kému gestu - pro hraní s maskou 
opravdu málo. 
A ještě takový malý dodatek : 
Jacques Lecoq byl pedagog 
a mistr své vlastní objevené meto-
dy, miloval sport, akrobacii, příro-
du, architekturu, italské divadlo: 
„commedia dell´arte“ a masky. Tělo 
pro něj bylo středem celého učení, 
protože právě skrz tělo pro něj 
ožívá divadlo. Jeho metoda je velmi 
konkrétně založená na základních 
přírodních zákonech. 
„Buď budete přírodní zákony 
používat a budete dělat divadlo 
a nebo je budete ignorovat a bude-
te, tak na nejvýš dělat literaturu 
v kostýmu.“ 

Petra Tejnorová

U masek a loutek
 byl k výrobě použitý mirelon (šedá 
izolační hmota), se kterou jsme pra-
covali ve výtvarných seminářích na 
minulých ročnících Chrudimi. A je tu 
zase! Ale  chci předběhnout možná 
podezření, opravdu nejsem reklam-
ním agentem ani dealerem výrobce 
tohoto skvělého matroše. 

Irena Marečková

Spolek loutkářů Na holou
Hořovice
„NÁDHERNÝ LETNÍ DEN aneb KDO 
JSME, KAM JDEME A KOLIK NA TO 
MÁME“

Koláž na motivy textů D. I. Charmse
Spolek loutkářů Na holou během své 
čtyřleté existence vystoupil na přehlídce 
Pražského Tajtrlíka již potřetí. Již na loňské 
přehlídce překvapili poměrně ráznou paro-
dií husitské kapitoly našich dějin v inscenaci 
„Zkáza Adamitů. I uvedená koláž na motivy 
ruského autora Daniila Ivanoviče Charmse, 
kterou po prvním předvedení 30. března 
soubor premiéroval na přehlídce Pražského 
Tajtrlíka, ukazuje na přemýšlivý přístup k 
tématu, uzrávající v procesu nastudování. 
Autor scénáře, výpravy a režisér představení 
Ludvík „Říha“ Řeřicha, prezentuje 
na jevišti velice rasantně „problémy malého 
člověka a temné hlubiny duše“, jak je cítil 
Charms, propojený s V. N. Gogolem 
a milovaným Alexejem Remizovem, u nás 
dlouho utajovaným představitelem ruské 
moderny, kterou Charms dál rozvíjel. Říha 
rozpoznává Charmsovo napojení na futuris-

mus, následující dadaismus, surrealismus 
a černý humor. Nejde však v žádném přípa-
dě o literárně-divadelní experiment. Citlivě 
hledal všechny spojnice, kterými by překle-
nul více jak osmdesátiletý odstup od vzniku, 
těchto často absurdních až mystifi kačních 
drobných povídek, dialogů a básniček. Jest-
liže v průběhu hodnocení padla námitka, že 
představení není dost loutkové a stejně jako 
v mnoha současných inscenacích na jevišti 
převládají herci, zpěváci, muzikanti, je třeba 
současně vidět prostor, který režisér Říha 
určuje loutce. Porotu také zaujala hudebnost 
souboru, který písně zhudebněné Kateřinou 
Kratochvílovou prezentoval s jistotou 
a v groteskní zkratce. Nepřehlédnutelné je 
i kostýmování Lenky Korejčíkové, které byl 
nápomocný celý soubor.
Doporučení inscenace k účasti na Loutkář-
ské Chrudimi 2008 vychází z přesvědčení 
celé poroty, že jde o práci souboru, který
v průběhu třech let prokazuje mimořádný 
vzestup, cílevědomé hledání a prohlubování 
herectví s loutkou. Jde o výsledek, který 
by měl být konfrontován s prací ostatních 
vyspělých souborů, protože právě takový 
kontakt může tento soubor znovu posunout 
o výrazný kus dál. 

Jiří Středa

LS Moje pětka 
ZUŠ Jaroměř
Chudý a veselý (Jarka Holasová 
podle Veselá chudoba z knihy Nej-
starší české pohádky)

Scénu tvořil dvojdílný paraván se 
dvěma okny. V oknech i nad nimi 
na paravánu se hrálo. Hrálo se
malými loutkami-manekýny, které 
měly zezadu v hlavě vodící tyč. (Tro-
chu vadilo, že bylo vidět holou ruku
vodiče – chtělo by to rukavice nebo 
kratší tyč.) „Natahovací“ ruce na 
gumičce pak umožňovaly razantní 
a zřetelné gesto dcer při škemrání 
u bohatého a mamon neustále pře-
počítávajícího otce o peníze. Ono 
gesto „Dej!“ se pak dařilo pokaždé 
poněkud jiné, stejně jako variabilita 
ženského „vřískotu“. Chudý a vese-
lý muzikant pak je představován 
živě - usmívajícím se chlapcem hra-
jícím na housle. Velkou předností
inscenace je kvalitní loutkoherecká 
práce dětí, takže příběh, který je 
v podstatě anekdotou, se podařilo
naplnit i při jeho rozvedení 
a rozehrání do délky kolem dvaceti 
minut. Jen závěr do výrazné tečky 
příběhu tak docela nevyšel a oproti 
do té doby zvládnutému temporyt-
mu inscenace působil poněkud 
matně a jakoby do ztracena.

 Alena Exnarová

LS Uzel ZUŠ Chlumec nad Cidlinou
Popředu pozpátku povídám pohádku (lidové pohádky v úpravě souboru)

Když se předloni soubor představil s Pohádkami o prasátkách, vyčítali jsme jeho vedoucí Romaně Hlubučkové, že je příliš 
vidět, že pohádky vznikaly samostatně a teprve potom byly poskládány do celku. Výraznou kvalitou letošní inscenace je mimo 
jiné právě fungující celek. Legrační či téměř nonsensové předlohy jsou ztvárněny nápaditě, prezentovány svižně a končí dřív, 
než se nápady vyčerpají. A je evidentní, že na vzniku inscenace měli interpreti svými nápady, citlivě usměrňováni svou vedoucí, 
nemalý podíl. V úvodu nás nutí dívka vyjádřit se, zda chceme či nechceme vyprávět pohádku (zapomněla jsem o čem, ale to 
není podstatné) a kladná i záporná odpověď je špatně (tento atak v podstatě předznamenává charakter následujících pohádek), 
ale pak ji naštěstí odvleče kolegyně a zapojí mezi ostatní, kteří společně vyprávějí nejprve pohádku o dvou myškách (kornouto-
vé loutky na stole), z nichž jedna uhořela a co si kvůli tomu udělaly všechny předměty či živočichové, kteří se o tom dozvěděli 
(leporelo s pohyblivými částmi). K překlenutí přestavby dvě dívky pomocí nitě a prstýnku předvádějí ve vtipných variacích 
postupné přecházení oveček přes lávku. Poté se dostáváme k stínohře, kde se odvíjejí další tu více tu méně vtipné sekvence. Stí-
nohra by ještě potřebovala zpřesnit, protože i když jsme vnímali představení jako ucelené, jeho první část je zatím přece 
jen razantnější a výraznější. Přes tuto připomínku jde ale rozhodně nejen o kvalitativní posun v práci tohoto souboru, 
ale o inscenaci, která by program LCH rozhodně obohatila.

Alena Exnarová
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Diskuse
Zazněla otázka, čemu vlastně měla 
sloužit druhá půlka předstvení, kte-
rá podle mínění tazatele nesouvisela 
s první polovinou? Tvůrci odpoví-
dají, že druhá pohádka vysvětlila 
téma první, údajně naznačila genezi 
příběhu. Další diskutér ocenil 
pomalé tempo představení 
a výtvarné pojetí. Zazněly výhrady 
k nešťastnému rozvržení v prostoru. 
Divákům vpravo omezovala výhled 
sedící dvojice nebo refl ektory. 
Pochopení vztahů mezi postavami 
neprospěla různá příjmení bratrů. 
Pochybnosti v některých také vyvo-
lala poťouchlost příběhů – to je fakt 
Skotsko? Odpověď: to je Šefrnovo 
popř. Polehňovo Skotsko. Prostoro-
vě velkoryse pojatá scéna umožňuje 
zvýraznění „symboličnosti“ loutky, 
která měla volnost pohybu a díky 
tomu opouštěla mantinely pouhé 
nápodoby lidských pohybů (realis-
mus), což bylo šťastné.

(kun)

Samozřejmě, že 
ta inscenace Srdce víc než noha nese četné znaky toho, že vznikla jako úkol, lekce, cviče-
ní loutkářského školení; koneckonců  název souboru K- jako konzervatoř to jednoznačně 
potvrzuje. Problematika tohoto vzniku se promítá do řady jen nahozených, nedořeše-
ných detailů, které sice nĳ ak vážně samy o sobě nenarušují inscenaci, ale ve svém součtu 
zabraňují tomu, aby dorostla do sugestivního představení plně přesvědčující svou 
kvalitou. Ale jedna věc je tu důležitá a podstatná: způsob jak se pracuje s loutkou. Je to 
loutka, která svou vizuální podobou chce – a také to činí – napodobovat skutečnost – lidi, 
zvířata. Využívá tedy jistého napodobovacího, mimetického principu, kterého je loutka 
jako znak schopná. Ale loutka je také věc, která působí svou vlastní prezentační silou,
a zejména v umělém světě divadla se proto může stát snadno a hned symbolem, kterému 
je dovoleno existovat, fungovat a nabývat smysl v naprosto fi ktivních kontextech, a činit 
to, co by loutka napodobující reálný svět nikdy činit nemohla. A tohle je v této inscenaci 
uplatněno měrou vrchovatou. Takže kdyby nic jiného, tak jenom tohle dělá z této „škol-
ské“ inscenace záležitost divadelní hodnoty, kterou nelze pominout.

Jan Císař 

Představení nese jasné známky 
kvalitního pedagogického vedení dětí a jejich dlouhodobé divadelní průpravy. Jen 
místy působí jejich projev trochu zmechanizovaně, což můžeme přičítat i třetímu 
reprízování v rámci jednoho dne či neplánovaným záskokům. Otázkou ovšem je, 
zda na tom nemá svůj podíl poněkud komplikované rámování hry. Soubor praco-
val s knížkou Teta to plete Ivony Březinové. Přestože nejde o dílko vysoké literární 
kvality, dětem momentálně odrostlým klasické pohádce nabídlo podnět k lákavé 
hře založené na proplétání a matení známých pohádkových motivů. Děti na scéně 
ale nemají šanci vytvořit dojem spontánní bláznivé hry, která jako by vznikala „tady 
a teď“. Hrají si na tetu, která vypráví pohádky popleteně a její zmatené výplody 
ilustrují a rozehrávají. Z tetina košíku vytahují kostýmní prvky a rekvizity, které 
jako zázrakem vždy přesně vyhovují jejich potřebě. Vznikající rozpor mezi hranou 
spontaneitou a dokonale připravenými pomůckami a scénou je pak brzdou uvěři-
telné hry, která by vznikala přímo před zraky diváků a dětem by dodávala potřebné 
impulsy k tomu, aby byla jejich hra i při dalších reprízách stále živá. Pokud by byla 
navíc hra dětí nastolena přímočařeji a k proplétání pohádek by docházelo z jejich 
vlastního potěšení, kladli bychom mnohem menší nároky na dramaturgickou stavbu 
příběhů, kde vlastně neplatí žádné zákonitosti a je dovoleno úplně cokoliv.

Jakub Hulák

Krásně basujou
Kluci i holky krásně basujou a bude 
paráda , když to příště zkusíte 
trošku výš. Bude se vám to líp dělat 
a budete prostě dobrý. Pam pam.

Vratislav Šrámek

Je senza 
jak jste se všichni s nástroji, pro vás 
donedávna neznámými kolegy 
na divadle,poprali. Zkuste jen, pro-
sím, nepodcenit jejich vztah 
k temperatuře.Taky jim z těch změn 
občas „hrabe“ a nesladíte pak ani 
u kulatého stolu, natož v drsném 
Skotsku. Díky.

Vratislav Šrámek

Čistota 
zvolených výtvarných prostředků. 
Hand-made výtvory pletoucí(se) 
tety klubka, plédy, čepice, 
ponožky… Chudák Koblížek byl 
ale vylepšený o očička a nožičky 
docela zbytečně. I se zlatým prouž-
kem mohl zůstat jako klubko vlny 
a byl by kompletní. Buchta by mu 
nemohla zavázat střevíc, protože 
nemá, na čem by ho nosil…

Irena Marečková

Refl ektory
V této inscenaci refl ektory drama-
tizovaly, vytvářely  i modelovaly 
obraz a je to jeden z mála souborů, 
který se světlem jako inscenačním 
prvkem vědomě pracoval. Mám jen 
drobničku pro inscenátory nejen 
tohoto kusu. Věnujte také pozor-
nost záhledům z krajních sedadel 
prvních řad hlediště i nechtěnému 
stínění si loutkami při použití 
dramatického svícení pod ostrým 
úhlem.

Irena Marečková

Diskuse
Soubor Pampalin byl představen jako dramatický kroužek, pět lidí z devíti byli 
záskok, což může leccos vysvětlit. Některým divákům se popletené pohádky líbily, 
jiné nezaujaly, motivy podivné – pusa kozy princezně. Proč jsou pohádky dvě, proč 
právě tyhle dvě, jak spolu souvisí? V žádném případě nejde o nějak hodnotnou 
literaturu. Přesto tento typ humoru odpovídá věku a zkušenosti dětí. Možná by bylo 
lepší, kdyby děti pletly pohádky samy. Děti působily poměrně přirozeně, chápaly 
humor, pro někoho ale byl jejich vztah příliš narežírovaný – jakože hra vzniká, ale 
přitom je pečlivě připravená. Problém nastal s dvojitým rámcem. Postava tety byla 

pro jevištní ztvárnění zbytečná. Pěkné a jednoduché výtvarné prostředky, kob-
lížek ale zbytečně konkrétní, nemusel mít očka, nožičky. 

frk6
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Vedoucí souboru Blechy 
Janě Dvořáčkové se v milé drobničce podařilo přesně odhadnout stávající možnosti sku-
piny nejmenších dětí, nabídla jim odpovídající námět a možnost setkání s jednoduchým 
typem loutky, který jsou se svou nevelkou divadelní zkušeností schopny zvládnout. I 
přes avizovaný autorský vklad samotných hráčů se navíc podařilo jednoduchý příběh 
velmi přesně vystavět a vypointovat. Rezervy bychom mohli hledat snad v animaci lou-
tek, která je přesnější a propracovanější u obou šneků než u dalších zvířecích postaviček 
(motýl, beruška). Každě z dětí má ale v inscenaci přesný a věku adekvátní úkol, 
k jehož dokonalejšímu naplnění se s dalšími reprízami postupně propracovává – to je 
další sympatický, tentokrát především pedagogický aspekt této drobné hříčky.

Jakub Hulák

Lehce hororový
Inscenace přináší lehce hororový a přitom zvláštně něžný příběh ,protkaný malinký-
mi  loutkami na malinké scéně a něžně tesklivou, živě provozovanou hudbou v celém 
prostoru jeviště. Herečka, zpěvačka, instrumentalistka, je zároveň animátorkou oněch 
malinkých louteček v malinkém dramatickém prostoru - jakési umné bedny či kufru 
a zdá se i živou alternativou hlavní dramatické postavy. Přes velmi dobré fázování 
textu  a zvuků s animací loutek, pěkný zpěv a dobrou hru na saxofon ,výbornou 
instrumentální sekci, zůstává inscenace stát někde na rozcestí – o kom, či o čem vlastně 
je. Čím dál delší písně , trochu nešťastně nasvícená scéna kdy loutečky nejsou dostateč-
ně vidět, zpěv a hra na saxofon trochu přibližné jak v intonaci, tak v hereckém projevu 
- jak je to s tou dramatickou postavou? Je-li jí zpěvačka, pak může zpívat půvabně 
nepřesně, ale na tak nedramaticky dlouho. Je-li inscenace jakýmsi, v dobrém slova 
smyslu, šantánovým výstupem, ať písně znějí, ale pak musí být jejich interpretace 
o třídu výš a miniaturizace loutek a hlavního dramatického prostoru se logicky jeví 
jako omyl. Může se vtírat dojem, že jde jen o jakousi poněkud sebestřednou prezentaci 
jedné osoby. A to je velká škoda a určitě to nebyl záměr. Touto inscenací A. Duchaňová 
vstoupila do bouřlivých vod vztahů mezi složkami divadelního výrazu, kde se 
s přibližností v některé z nich, může otřást celek. Myslím si - pracuj, umíš toho víc 
a stojí to zato. Písně v Tvém podání mohou svítit i v nedostatku světla.

Vratislav Šrámek

Může dělat 
šnek 
nějakej zvuk? A myslíte, že 
na divadle by mohl? Třeba 
je to taková děsně pomalá 
koloběžka. Díky.

Vratislav Šrámek

Diskuse
Jarka Holasová představila soubor Blechy, 
jde o děti a kamarády dětí mamin 
z MAMIN v Jaroměři.  Představení se 
líbilo, bylo hravé, krátké a přesné. Příběh 
i prostředky adekvátní věku a zkušenosti 
dětí. Pochváleno bylo odkryté vodění i 
typ a provedení loutek – pěkné chňapky 
– plyšky. Motýl mohl být v řešení odlehče-
nější, na druhé straně byl stylově jednot-
ný s dalšími loutkami. Práce s loutkou 
byla citlivější a přesnější než u některých 
dospělých, bylo znát dobré vedení. Drobné 
problémy byly v nevyrovnanosti loutko-
herců (například slabší beruška). Je to dob-
ré vykročení do světa loutkového divadla.
Jako každý rok vyprovokovala dětská 
představení diskusi o tom jak hodnotit 

dětské divadlo, jestli použít stejná kritéria 
jako na dospělé. Zda nejsme příliš ovlivně-
ni roztomilostí dětí, příliš rozněžněni. Dle 
mínění většiny nejsme. Je-li nám předsta-
ven pevný divadelní tvar, máme právo 
hodnotit tento výsledek, ať už ho bylo 
docíleno pomocí prostředků dramatické 
výchovy nebo jinak. Vždy jde ale současně 
i o výchovu dětí k divadlu a divadlem (ale 
u dospělých ne?) Na Chrudimi je znát kon-
tinuita dětských, teenegerovských a mla-
dých souborů – kde je ta hranice odkdy 
by sem děti měly jezdit? Děti mohou být 
na jevišti pokud na něm jsou to, co jsou. 
Pokud jsou schopny určité míry znakovos-
ti. Nikdy nekončící diskuse na toto 
téma si žádá další čas a prostor.  

frk

Diskuse
Soubor, potažmo Aničku 
Duchaňovou, představil Štěpán 
Filcík. Problém zařazení amatér 
– profesionál si žádá širší pohled 
a další diskusi. Zazněla chvála 
i pochybnosti. Pro někoho obě 
vyrovnané složky – divadlo a zpěv, 
fungovaly, jiným se nespojily. Více 
koncert, než divadlo. Funguje 
zpěv za postavu? Jaké je propojení 
s příběhem? Písně jsou příliš 
dlouhé, nic se v nich neudá. 
Sympatická existence, pěkné hraní 
s loutkami – hlas a animace se 
setkaly. Pro někoho spíše exhibice. 
Benefi ční představení. Příběh 
špatně pochopitelný. Až ve scéně 
po svléknutí šatů se propojily 
obě složky. Nějakou dobu jsme 
nevěděli, o co kráčí, pak se objevila 
ta osmdesátiletá La Kantýna, 
celé se to najednou zdálo být 
někde mezi snem a skutečností, 
napadal třeba Márquez. Produkce 
patří k divadlu čtvrtého proudu 
– divadlo, které si nedělá problémy 
s odůvodněním, propojením 
využitých prvků, co je divácky 
vděčné, to je použito. Pointa byla 
vyzrazena už u vchodu – tomatová 
šťáva, pak štamgasti jako rajčata.
Špatné bylo svícení, krabici je 
třeba svítit zevnitř. Klíčem snad 
mohly být zážitky smyslů, dojmy 
– rajčatová šťáva, rozstřikovaná 
vůně, hudba lahodící uchu, 
hůře viditelné, ale výtvarně 
zajímavé loutky. Složitá stavba, 
rozstřihanost měla do něčeho 
vyplynout. Nestalo se. 

frk

Maňasi - chňapky 
jsou animované přirozeně 
prodlouženým gestem 
ruky dětí při hře. Výtvarná 
podoba je obalem toho gesta 
a skvěle funguje. Vyvolávala 
očistné, hřejivé emoce a byla 
vzdálená jakékoli podbízející 
se zkýčené roztomilosti.

Irena Marečková

Mrzelo mě, 
že mi Anička už při vstupu 
do sálu prozradila pointu 
drastického konce. Rozdávala 
se nealko Bloody Marry. A tak 
od momentu, kdy na židličky 
v putyce zasednou štamgasti 
– Rajští Jablkové a vím, že od 
chlastu a oplzlostí bude spasen 
svět, vyhlížím mixér… Hospodské 
krabici by prospělo světlo uvnitř 
i s možnými změnami světelné 
atmosféry, neb právě čelní svícení 
z dálky a jednoho směru a navíc 
s jedním teplým a druhým 
studeným fi ltrem čitelnost 
a atmošku přizabilo. 

Irena Marečková
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S Dášou Nesvedovou o Velkém 
putování Vlase a Brady
S kamarády jsme se seznámili na škole, 
kde jsem vedla keramický klub pro 
dospělé. Tehdy ještě žádné děti neměli, 
byli volní a svobodní. Když přišly děti, 
tak jsme začali dělat představení pro 
ně. Zahraje se jenom jednou ročně na 

společných narozeninách těch dětí. 
Takže všechno, kulisy atd. je fórové 
na jedno použití. Máme velký obývák, 
z něj dvoje dvoukřídlé dveře, takže v těch 
dveřích je jeviště. Lidi sedí v obýváku 
a z druhého pokoje se hraje. Naprosto 
jsme nepočítali s tím, že bychom ho 
hráli víckrát. To, že jsme se probojovali 
na LCH, bylo velké překvapení. 

Na LCH jste postoupili 
z krajské přehlídky plzeňského 
Pimprlení, proč jste se najednou 
rozhodli hrát Vlase a Bradu 
veřejnosti?
Nás by to v životě nenapadlo, netroufl i 
bysme si. Ale Roman Černík, kterého 
jsme nejdřív přizvali ke spolupráci 
jako režiséra (ale on neměl čas a přišel 
až na premiéru) tak nás vyzval, ať se 
tam přihlásíme, protože v Plzni je málo 
souborů a Střípek by tudíž nepostoupil. 
No tak jsme z lásky k Romanovi, 
z lásky ke Střípku, šli po Plzni s tím vším 
harampádím, hráli jsme a naše nadšení 
se asi opravdu přeneslo na publikum. 

Co bylo na inscenování komiksové 
předlohy Františka Skály nejobtížnější?
Nejtěžší bylo očistit předlohu od 
nedějovosti a od hraní si s výtvarnými 
efekty. Protože on tam má Ples tlustých, 
Hospodu a spoustu věcí, které jsou 
výtvarně vizuálně efektní, ale děj 
nĳ ak neposouvají. Takže o tom jsme 
diskutovali, v úvodu nám hodně 
pomohl Roman Černík, a pak už jsme 
to dotáhli sami. 
Scénář vznikl velmi za pochodu. Máme 

jednu kamarádku, která šila 
loutky a podílela se režĳ ně 
a pomocně. Takže ta trvala 
na tom, že už dál nemůžeme 

zkoušet bez textu, tak vzala Skálův 
komiks a vytahala z něj dialogy, my 
jsme pak k tomu dopisovali a hlavně 
si ty dialogy vytváří Honza Příhoda 
a Tomáš Beňo Bernhard sami. Oni si 
prostě improvizovaně povídají, pokaždé 
trochu jinak. 

Jak vnímáte vaši účast 
na LCH, neuvažujete o provozování 
divadla i za hranicí rodiny?
LCH je báječná, odpočíváme si, užíváme 
festivalového života a všech kamarádů, 
které tady potkáváme. Nebereme to 
jako soutěž, nebo jako nějakou prestižní 
záležitost. Festivalové publikum bylo 
milosrdné, smálo se na příhodných 
místech a kamarády-herce to hodně 
nakopává. Když se publikum nesměje, 
vidím, jak oni vadnou, jak jim ty hlásky 
skomírají, takže odezvu publika moc 
potřebujeme. Jinak musím říct, že už 
jsme trošku skomírali v naší snaze, 
udělat každý rok představení, které se 
zahraje jednou. Věnujeme tomu strašně 
práce, a pak z toho nic není. Takže nám 
udělalo velkou radost, že jsme se sem 
dostali, a doufám, že budeme mít chuť 
do dalšího divadýlka.

Dáša Nesvedová – školením divadelní 
scénogra  a. V současnosti ředitelka 
soukromé ZUŠ Trnka v Plzni. 

S Jitkou Tichou, 
Monikou 
Formanovou a 
Dorotou Tichou 
o představení 
Mariage aneb Dobře 
prodaná nevěsta
JT: Představení vznikalo 
u nás doma na zahradě. 
V létě jsme se sjeli 
a řekli jsme si, že chceme 
s Jirkou Jelínkem udělat 
představení. Vymýšleli 

jsme, co by to mělo být a nakonec bylo 
jasný, že to bude loutkový divadlo, něco, 
co je zábavný, takže los nakonec padnul 
na Prodanou nevěstu.

MF: Jirka měl už scénář v šuplíku, psal 
ho kdysi jako mladej. My jsme chtěli, 
aby všechno vzniklo rychle, vyzkoušelo 
se na něm, jak fungujeme spolu 
na scéně. Takže takováhle fraška se 

k tomu výborně hodila.

DT: No a já jsem byla zrovna 
o prázdninách doma. Tak mě 
přibrali do divadelního kusu. 
A jsem moc ráda, protože 
jednak je to moc fajn takhle 
spolu jezdit ven, no a taky 
už hraju od malička. S mými 

vrstevníky jsme měli pauzu (DS 
Bílá síť, Divadlo bez slovníku), 

maturovali jsme, tak teď jsem ráda, 
že jsem na to mohla navázat.

JT: Hledali jsme věci, se kterýma budeme 
hrát u nás po domácnosti. A tyhle loutky, 
který tam jsou, jsou historický asi z roku 
1930. Koupila jsem je kdysi v bazaru 
a přivezla je dětem domů na hraní. Jirka 
s Monikou spali v pokojíčku mého syna, 
kde se tyhle loutky povalovaly. Jirka se 
jednoho dne probudil a přišel s těma 
loutkama a říkal: „Mám je!“ A byly to 
voni. Za minulý rok jsme odehráli asi 25 
představení Prodaný nevěsty. Scházíme 
se složitě, protože Jirka je z Brna a já 
jsem v Roztokách u Prahy. Setkáváme 
se nárazově, o víkendech, vždycky se 
sjedou celé rodiny. Je to takový rodinný 
mejdan, kdy mezi praním prádla, 
hlídáním dětí a vaření si tak děláme 
divadlo. Někdy si ani nestihneme 
všechno říct. Zkoušení je poměrně 
náročný, ale doufám, že to přestojíme. 
Odpremiérovali jsme další divadelní 
kus Richarda III., tak doufám, že se to 
podaří dál spolu dělat.

Ptala se Kuna

DIVADLO RODINA
Rodina je základ státu? Nejenom. Rodina je také základ loutkového divadla. Důkazem pravdivosti této teze je fakt, 
že se na letošní LCH objevilo několik představení, která vznikla v uzavřeném okruhu některých rodin a jejich přátel. 
Dva příklady za všechny: „Velké putování Vlase a Brady“ a „Mariage aneb Dobře prodaná nevěsta“. 

JSEM TADY SPRÁVNĚ
Říkají mi křestním jménem Kašpárek, příjmením Kašpárek a kamarádi, tak ti na mě volají Kašpárku. Dětem vyprávím 
pohádky pro radost. A jednou, spolu se svými spoluherci jsme se rozhodli rozehrát úsměv na tvářích jejich rodičů i ostat-
ních našich dospělých přátel. A podle všeho to byl právě on, lidský smích a sounáležitost s publikem, kteří nás vyslali 
na 57. LCH. Ale tady, tady je vystřídaly studené kamenné tváře mladých i starých. Copak žádný z vás nikdy neotevřel 
stránky bulvárních novin, nenaladil nekonečný TV seriál, mýdlovou operu, nezasmál se vtipu o Pepíčkovi, nenechal si 
nalít nic než vodu? Diváku z Moravy i Čech, který se umíš smát, vracíme se za tebou. A tobě Ocelové město 
Chrudimi, zmrazené intelektuálními choutkami odborných loutkářů, přejeme brzký příchod jara lidského 
smíchu.                       Kašpárek Frydolín - Alias Jiří Antoš

PS: Je skoro půlnoc a z oken kolem ke mně doléhá smích z pod duchen. 

Vyrob si své letadýlko Praha: 
La Kantýna. 
Prvá z profesionálních inscenací hlavního 
programu letošní amatérské přehlídky 
je vlastně nově vytvořenou „mexickou“ 
telenovelou, zahranou kombinací pidimari-
onetek, rajských jablíček, písňových čísel 
a hereckého polostriptýzu. Nejde 
o parodii, jichž jsme tu v minulých letech 
již viděli přehršli, nýbrž o vážně míněný 
pokus vytvořit všechno to záhadno, hrůz-
no, či magické fantaskno, na nichž obdobná 
díla stojí. Jenže každé dobré, fungující 
umělecké dílo – ať má povahu fantaskní, 
symbolickou, metaforickou, ať je stvořeno 
na principu asociačních řad poetistických, 
surrealistických nebo třeba magického rea-
lismu – tedy každé dobré dílo by mělo 
v rovině, kterou si samo zvolí, evokovat 
ve vnímateli estetický, emoční či racionální 
významy jednotlivostí i celku. Slibuje-li La 
Kantýna příběh, měly by být srozumitelné 
alespoň její základní dějové linie. Nevím-li, 
zda spisovatel vskutku zemřel, nebo ne, 
zda jeho matka skutečně skočila z okna, 
nebo z něj jen vypadla (a proč), zda vinu 
na její smrti opravdu mají hospodští štam-
gasti, jež pak hlavní hrdinka rozmixuje 
v mixéru, nevím-li, zda zpívající herečka je 
totožná s touto hrdinkou (asi ano – proč by 
jinak na své obnažené tělo lákala štamgasty 
– a možná že ne, vždyť zpěvačkou byla 
předchozí spisovatelova milka)…, pak se 
celek jeví jen jako přehlídka nápadů a čísel, 
jejichž jediným kritériem je chytlavost, 
atraktivita, možnost předvést se. A pravda 
je, že řemeslná dovednost jediné herečky je 
hlavním kladem inscenace: dobré řemeslo 
loutkoherecké, herecké i pěvecké, které by 
u profesionálů vzděláním i praxí mělo být 
standardem (leč nebývá). Poruším dnes 
chronologii zhlédnutých představení, neb 
se mi zdá, že i další dvě profesionální insce-
nace jsou v čemsi podobné.

Také Aj, já koza pražské VOŠ 
herecké sází především a jen na formu 
– a na mnohost. Na jevišti se dělají věci, kte-
ré mají zaujmout, z nichž lze vytvořit „čísla“, 
bez ohledu na to, zda posilují (nebo alespoň 
nepopírají) významy předlohy (vesele skan-
dující „nešťastný“ čuník aj.). Nadto chybí 
režie celku: všichni se jako 
o závod nepřetržitě pohybují a každý se 
snaží strhnout pozornost na sebe. Žel, slabší 
je to s řemeslem. S hlavovou maskou nelze 
hrát jako bez ní a s maňáskem nestačí třepat.

Rozum a Štěstí 
další profesionální skupiny – Mráz po 
zádech Praha – uvedený v Okénku lout-

kářských tradic trpí stejnou 
nemocí: pro samé legrace, 
vtípky, odskoky a zcizení 
téměř zaniká základní spor, 
na němž je postaven příběh 
a téma pohádky. Herecký pár 

hraje z devadesáti procent tělem a jediná 
loutka (nepočítám-li malované obrázky zce-
la odlišného stylu) - řezbovaný manekýn 
– je spíš povadlou rekvizitou, která vlastně 
nikdy nejedná.

Inscenace Teta to plete 
(Pampalin Turnov)
 začíná dvorečkovým úvodem (pro 
vysvětlení: obligátní začátek, v němž se děti 
sejdou na dvorečku a tu 
je napadne, že by si 
mohly zahrát diva-
dlo z věcí, které 
jsou tu jako z 
udělání pro 
ně připra-
veny), v 
němž 
děti 

na-
jdou 
plete-
niny tety 
Běty, 
a rozhodnou 
se zahrát si na 
tetu, která pak v 
dalším divadle na 
divadle inscenuje  s těmito pleteninami dvě 
pohádky. Toto „jako“ na druhou dětem asi 
příliš nepomáhá ujasnit si, co zrovna hrají, 
v jaké roli a tudíž jak. Přesto jsou většinou 
přĳ atelně autentické – především proto, 
že to,  co hrají, jim evidentně dokonale 
sedne  co do věku i typů. Pohádky 
o Koblížkovi  a o Šípkové Růžence používa-
jí „improvizované“ loutky z předmětů pro 
hlavní hrdiny, zatímco ostatní role hrají her-
ci  s použitím kostýmního náznaku (čepice, 
šály…). Pohádky na ruby začínají na 
principu prohození funkcí hlavních hrdinů 
(všichni utíkají před koblížkem…), ale záhy 
se objevují i další principy (na Růženku se 
dobývá vlk…), což hrozí anarchií naschvá-
lů. Nejautentičtější je inscenace tam, kde 
děti mohou v nadsázce zobrazovat situace, 
které samy znají ze svého života. Hra pře-
chází do vědomě tvarovaného znaku, stává 
se součástí umělého – uměleckého obrazu. 
Totéž lze s potěšením konstatovat i nad dru-
hou dětskou inscenací – Blechy Jaroměř: 

Potkal šnek šneka. 
Tady předvádějí schopnost tvořit vědomě 
umělý obraz, stávat se jeho součástí 
a rozžívat ho tak, že vypadá na jevišti jako 

právě vznikající, autentická situace, velmi 
malé děti. Pomáhá jim v tom i externalizace 
postavy (tedy její postavení mimo sebe) 
užitím loutek, navlečených na rukou. Mají 
pro ně cit, hrají s nimi plasticky a po smys-
lu situací (snad jen to nesmyslné klapání 
pusami při řeči by si mohly ušetřit). Obě 
inscenace jsou přesvědčivým dokladem 
toho, že dobrá divadelní práce s dětmi (ať 
už na principu dramatické výchovy nebo 
jiném) nekončí u vnitřního prožitku a kulti-
vace dítěte samého, ale dokáže dojít až 
ke komunikaci na bázi divadelního sdělo-
vání. Dvanáctičlenný Soubor K jaroměřské 
konzervatoře předvedl pomocí marionetek, 
hojné muziky 

a několika scé-
nografi ckých 

doplňků pod 
názvem 

Srdce víc než noha dvě pohádky ze 
Šrutova  Kočičího krále. Prvotní úkol naučit 
se hrát loutkami byl nepochybně splněn. 
Žel, to, co je dějově a tématicky důležité, se 
namnoze ztrácí  ve velkých plochách irele-
vantních epizod  a vtípků s přepočítáváním 
oveček či drbáním se koz. Odvyprávěn je 
tak sotva příběh, zatímco jeho smysl, téma, 
vyznění zůstávají nejasné. Věci nepomohlo 
ani spojení obou pohádek. Ovčákovo pro-
hlášení, že bratrům cosi vysvětlí příběhem 
ze svého mládí, je jen oslím můstkem; 
obsahová, tématická spojitost tu zřejmá není. 
Nejasná druhá pohádka nic z prvé pohádky 
nevysvětluje a prvá vinou tohoto propoje-
ní není završena tématicky ani stavebně. 
Nakonec nevím, o čem se hraje v té i oné, ani 
v celku. Nepíše se mi to lehce nejen proto, 
že mám mezi inscenátory kamarády, ale i 
proto, že vím, jak silné citové vazby dokáže 
vytvořit dvouroční společná práce v dílně či 
semináři. Nebyl bych ale kamarád, kdybych 
se tomu vyhnul. Ostatně lze věřit, že hlav-
ním výsledkem je semínko, které vykvete 
za rok či za pět.

Luděk Richter
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1. Kolika seminářů jsem se na LCH zúčastnil?

2. Co mi konkrétně přinesly, v čem mě posunuly, co mi objevily?

3. Chybí něco v nabídce nebo náplni seminářů LCH?

Jakub Mlád (18)
1. 13 až 14
2. Hlavně moc dobré přátele 
a zážitky.
3. Studené pivo 

H. K. (?)
1. 17?  Možná i více.
2. Kromě kamarádů, inspiraci i konkrét-
ní nápady a odborné rady. Těch není 
nikdy dost. Díky!
3. Určitě seminář výroby primitivnějších 
hudebních nástrojů a zvuků. Těch není 
v loutkařině nikdy dost. Bez nich je 
inscenace hluchá.

Martina Hartmannová (stará kukuřice)
1. Asi 20.
2. Téměř vždy mi splnily očekávání. 
Vždy mě nakoply k dobrým předse-
vzetím, která jsem nedodržela, a proto 
jsem se hlásila do seminářů (hlavně 
hlasových) znovu a znovu. A objevily 
mi spoustu úžasných lidí, které bych asi 
jinde nepoznala.
3. Dobrý kafe.

Mgr. Kudláková (21)
1. 9 – 10
2. Loutkářské kamarády, nebát se před-
vádět před cizími (odpoutat), první pivo, 
první láska, první joint….pak asi rozvoj 
hereckého umu, ne?
3. V nabídce seminářů asi nic, ale chybí 
společná hospoda. PS: Valderon by měl 
vyhlásit náhradu za Kačenku!!!

XY (17)
1. 5
2. Nové přátele, nové zkušenosti, pomoc 
a rady od odborníků, nové možnosti.
3. Myslím, že v seminářích nic nechy-
bí. Všichni se snaží, aby si mohl každý 
vybrat podle sebe a lektoři jsou úžasní.

Veronika (16)
1. Jsem tu poprvé.
2. Postupně se vzdělávám…
3. Nejsem si ničeho vědoma.

František (38)
1. 7
2. Naučil jsem se, že dramaturgie je kost-
ra, na kterou se nahazuje ostatní. 
Že tvorba divadla a stavba věty se tak 
moc neliší. A že sebelépe vykonstruo-
vané divadlo nefunguje, když chybí to 
NĚCO navíc. A taky, že nejsem nejchy-

třejší, nejchytřejší je Luděk �
3. Už ne. Už jsem zase nejchy-
třejší, tak do nich nechodím.

B (18)
1. 1
2. Nové polohy hlasu…ale hlavně správ-
nou nebo alespoň správnější techniku jeho 
využití.
3. Možná čas na závěrečné předvedení 
vytvořeného (naučeného, secvičeného 
– jak chcete). Těch zadaných 
5 minut je málo.

Jana (19)
1. 5
2. Každý seminář mi něco dal. Jako napro-
stý začátečník jsem se naučila ovládat 
marionety. Další rok jsem vyráběla létající 
balóny-loutky 
a navštívila jsem i hudební seminář J. 
Vyšohlída. Letos, už po druhé, absolvuji 
pohybový pantomimický seminář. Ten mi 
dal asi nejvíce �
3. Letos chybí hudební seminář.

Petra (19)
1. 10 – 12
2. Většinou to byly 7denní zážitky – do 
budoucna jsem velký posun nepocítila, 
ale rozhodně jsem získala přátele, poznala 
zajímavé lektory, pracovala na super pro-
jektech či inscenacích.
3. Kam se poděla hudba?!?!? Nicméně 
chválím organizátory za pohybové semi-
náře!

Jarka (neřeknu)
1. Hodně moc, ale počítat to teď opravdu 
nebudu!
2. přinesly … HODNĚ, posunuly …DALE-
KO, objevily … SKRYTÉ. 
Ne vážně, je to milé setkávání 
s novými lidmi, s lektory, s loutkami, 
divadlem…
3. Počet nestačí, objednávací systém nefun-
guje a VÍRA trvá.

Milan Smolík (38)
1. 2
2. Umožnily nový náhled na starší 
texty, jejich úpravu, dramatizaci nových 
témat, hledání jiných forem ztvárnění 
starších her.
3. Výuka práce s marionetami – vodění 
apod. Výběr a tvorba hudby pro konkrétní 
hru.

Verča (22)
1. 9
2. Naučila jsem se žong-
lovat, poprvé jsem tady 
držela maňase a naučila se 

s ním nějak pracovat a hlav-
ně mi daly spoustu nových 

přátel!
3. Jirka Vyšohlíd a Honza 

Matásek – tedy hudební seminář. 

Seminář J - Javajka
Mášenka se omlouvá za chybu 
s nitěmi a jehlami. Nemůžu mít uši 
všude a tlapky mám i přes svých 
devět životů bolavé. Dnes měly být 
hotové loutky. Většina z nich ještě 
hotová nebyla. Měli jsme cvičit na 
závěrečné představení… Moc jsme 
necvičili. Šili jsme a šili… zase… 
Už máme i pejska… Lea neustále 
připomíná, že zbývá málo času… 
Seminaristé to berou s nadhledem. 
Tedy zatím. 

S pozdravem Vaše Mášenka

P - PROBOUZENÍ SPÍCÍ ENERGIE
Jít do P znamená, vystoupat po schodišti chrudimské zdravotní školy co nejvýš a dojít labyrintem 
chodeb až na konec. Čím jste blíž, tím je vám jasnější, že nejen energii ale ani člověku nebo zvířeti 
by se tu dobře nespalo. Zvuk vrtačky krájí školní ticho. Tady se probouzí spící energie. Loutek, 
lidí? Ve třídě se už tucet seminaristů cítí jako doma. Na tabuli křídou načrtnutý základní technic-
ký rozkres konstrukce loutky, všude na lavicích leží dřevěné špalíky, dlátka, kladívka, šroubováky, 
hřebíčky a dráty. Čekají, co s nimi bude. Ne tak seminaristé. Ti se dělí na dvě skupiny: dlabající 
samotáře a kooperující páry. „Mám jí to tělo udělat takhle dlouhý, nebo ještě kratší?“ Piliny 
v tichu. Dlátka kutají tvary. Z rukodělné kontemplace se rodí loutky. Uprostřed toho všeho občas 
přejde strážce pes Tonda. Jeho pán, lektor František Watzl, se vedení semináře P ujal namísto 
původně avizovaného lektora Karla Vostárka.

Byl jsem zaskočenej. Já jsem ve středu 
před LCH poslední představení v Hradci 
Králové na festivalu a už jsem se chystal 
na prázdniny. No a večer mi volal Karel, 
jestli bych nemoh zaskočit, že nestíhá. 
Že je nemocnej, a tak jsem řek dobře. 
O původní koncepci semináře jsem nic 
podstatnýho nevěděl. Nicméně i ty stu-
denti se to dozvěděli pozdě, takže něk-
terý rekvizity, který měli mít, tak neměli. 
Takže jsem to převzal a v podstatě z toho 
zůstala hlavně jednoduchá marioneta. 
Ale to byl Karlův cíl, takže v podstatě 
jsem jeho plán dodržel. 

Jak naplňujete váš seminární čas, co děláte?
Se studentama jsme se dohodli, jestli chtěj víc teorie nebo praxe. Oni řvali, že praxe. No 
a ukázaly se některé problémy, a to vlastně stojí veškerý čas. Seminaristi mají různé úrov-
ně. Nemyslím duševní, myslím zkušenostní s loutkama. Mám tam dva výtečníky, kteří 
už mají dlouholetou praxi (skoro tak dlouhou jako já) a dělali spoustu druhů loutek a nic 
pro ně není problém. Pak jsou tam úplný začátečníci, který nikdy nic nedělali. A tak je asi 
největší problém, zapojit všecky. Tak, aby to bavilo ty zkušený a aby to nebyla moc velká 
kláda pro ty, co začínají. Další věc je, že nejsou připravený. Sice si přivezli kudly, ale 
s těma se mnohdy nedá moc řezat. Já je obdivuju, že s tím dělají, protože po dvou dnech 
budou samá modřina. Tak doufám, že se nikdo nezraní, že nepojedem na šití. Protože 
i když jsme na zdrávce, tak ani nevím, jestli je tam lékarnička. 

Jaké úkoly konkrétně v semináři řešíte?
Samozřejmě laťka se musí nastavit podle 
těch, co toho nejmíň umějí, takže to mám 
zatím vymyšlený tak, že ty začínající 
budou s tou jednou nebo dvěma fi gurami 
k etudě bojovat celý týden. Razím tako-
vou zásadu, že loutka by neměla hrát bez 
jakýkoliv scény. Všecko kolem hraje a tak 
by v tom loutka měla být integrální. Každý 
si měl vymyslet nějakou etudku a k tomu 
marionety. Někdo dělá jednu, někdo dvě, 
podle možností. Ale jsou tam lidi, který to 
zmáknou velmi rychle. Takže mám ještě 
tajný záložní plán. Že bychom asi dneska 
vyrazili do parku za Zdrávkou. Tam po 
nedávném větru je spousta popadaných 

klacků a ulámaných stromů. Takže uděláme zase marionety, ale budeme vycházet z 
nalezeného materiálu a tvaru.  Protože loutky, co se momentálně vyrábí, budou mít 
kolem 30-ti cm, tak jsem si říkal, že bychom zkusil z větví udělat třeba 60 – 100 cm velký 
panáky. No a na závěr bych chtěl, aby zahráli dvě tři etudy. Byť neuměle, ale je to jakási 
tečka, pointa, ke který by to měli směřovat. Já je samozřejmě nebudu nutit, aby zahráli, 
ale budu rád, když se na závěr předvedou. 

Váš seminář má podtitul „Probouzení spící energie“. Přemýšlel jste o něm?
Karel mi ho nestačil nějak vysvětlit. Takže jsem přemejšlel, ale  pak jsem prostě skočil do 
vody a plavu, jak umim. Naštěstí mám zkušenosti, takže můžu zaskočit a ukázat jim, jak 
se to dělá. A to je taky věc, co ty seminaristi chtějí, ukázat to. Spíš než nějaký slova. Pro-
tože když nemají zkušenost, řežou řežou a vono jim to utíká a proporce se začnou bortit. 
Takže já to beru tak, že je potřeba je nastartovat, kdyby to chtěli dělat, tak aby věděli, jak 
na to. Holt řezat už se musej naučit sami. To se prostě za tejden nenaučej, i 
kdyby se zjančili. Ale vidím na nich takovou tu čistou radost z tvorby. A to si 
myslím, že je úplně nejlepší základ k téhle práci. Prostě pokud nás to netěší, 
tak to nemůžeme dělat, i kdybychom to sebelíp uměli.

Ptala se Kuna

Seminář P
Probouzení
spící energie
Včera a dnes jsme urazili velký kus 
cesty. Pokročili jsme až k sestavení 
marionety, jedna už i dokonce visí - 
na provázcích. Opět jsme se neobe-
šli bez úrazu. Jeden spolupracovník 
již šikovně provrtal ručičku…ovšem 
včetně své. Dozvěděli jsme se recept 
k přípravě dřeva na marionety. Pan 
Watzl vaří dřevo v papiňáku. Jaké 
to zajímavé zkušenosti. 

Bigy

Seminář Z – ZVÍŘÁTKA
Nejdřív jsem hráli s vlastnoručně 
vyrobenými loutkami příběh. 
A pak jsem šli ven a hráli jsme bom-
bu, bublinu a vyskočil. 
Potom jsme šli dovnitř na přestávku
A pak jsme šli ven a tam jsme sádro-
vali masky a korálkovali ještěrky.
Moc se mi to líbilo 

TNEGA ÝNJAT

Seminář L
Loutka a hlas
Dodělávali jsme si dnes naše loutky. 
To nám zabralo hodně velkou 
většinu semináře. Mimoto přišli 
Valderoňáci a přinesli nám časopisy. 
Vypadá to, že náš seminář, bohužel, 
nebude mít představení. Velká to 
škoda. 

Agent Tačud

Dominik (18) ne dobře (33) dobře 
skoro (34)
1. 1
2. Naučil jsem se řezat uši (loutek), 
trochu tedy, byly to moje první, vím 
něco o dřevu a konečně vím, jak se 
upevňuje loutce drát do hlavy a jak 
mají být dlouhé nohy. Skvělý. Super. 
Příští rok by měl být zase.
3. Čas.

Anonym
1. Jsem zde poprvé
2. Zatím si uvědomuji, že je potřeba 
umět pořádně mluvit.

Myrdovník, Hartmann, Paleček 
(1952 – to není počet let, nýbrž „děň 
ražděňja“
1. 25?
2. Pocit souznění, naplnění, umění 
vnímat v pochopení souvislostí, 
možnost seberozvíjení a laskavost 
lidí.
3. Seminář pro loutkáře – důchodce 
(opakovací)

Anonym
1. 2
2. Celkově mne posunuly vpřed 
(v rámci loutkového divadla)
3. Letos hudební seminář…ale mně 
osobně ani moc nechybí.
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Seminář D – divadlo na papíře.
Taky by se mohl jmenovat PP – papírové pohlazení. Na stěnách a lavicích ještě můžete vidět příběhy čar, ale já se s laska-
vým svolením zúčastněných vloudil na předvádění příběhů ze života papírů. 
Na stole leží papír. Ožívá. Dá se do pohybu. Opatrná chůze, váhání. Prohlíží si hloubku z lavice na podlahu. Rozběhne se. 
Skočí. Letí. Užívá si letu. Vráží do tabule. Rozmuchlá se o tabuli. Cítíme jeho bolest. Padá. Sbírá se. Je zraněný a zničený. 
Plazí se na lavici. Strašně mu přejeme, aby se vzchopil. Pokouší se zvednout. Je nám ho líto. Znovu se opatrně přiblíží k 
okraji lavice. Ale ne. Už znovu neskočí. Lehá si jako na začátku. Jenže už je zmuchlaný. A už neskočí. Je nám smutno.
Etudy vytvářeli včera, ale dnes je znovu zahráli pro Veroniku (která včera nebyla), a tak jsem jich část mohl vidět i já. A, 
světe div se, dnes prý byly jiné.
„Tak je to vždycky, když vzniká něco nového. Nejdřív je skica. Pak se na ní pracuje. Vlastně nevíte, ve které fázi je to právě 
ono. Některým kouskům svědčí další zkoušení, u některých se sejme ten pel nového a nic lepšího další přezkušování nepři-
nese. Někomu svědčí improvizovat, někdo má raději vše zažité, vyzkoušené.“ Hanka Voříšková se ptá, komentuje, otevírá 
další možnosti, chválí, děkuje. Tak je mi líto, že nejsem úplně uvnitř a nemůžu si takhle užívat celý týden.
Původním tématem byly olympĳ ské hry. Ale objevily se životní příběhy i opravdový minimalismus. Kluci běžně vytvářejí 
takové papírové trháky – drsňárny a najednou se vyloupne taková citovka, že chytá za srdce i zkušené seminaristky. I Han-
ku. Seminaristé objevili možnosti papíru a listy v jejich rukou ožívají mnohem více než loutky v některých představeních. 
Viděl jsem a snad pochopil víc, ale nemůžu vám všechno prozradit. Těšte se na prezentaci v divadle. Já se těším. 

frk

Seminář M – Maňásek
Maňásky jsem zastihl v plné práci. V místnosti je trochu dusno, protože pod 
okny se bagruje a okna musí být zavřená. Martina Hartmanová má situaci 
pevně v rukou. Za paravánem dva loutkoherci. Nad paravánem Marjána 
zametá a drhne podlahu. Bára pořád couvá. Dnes se pracuje s rekvizitou. 
Záminkou pro scénky jsou jednoduché dialogy, např.: Kam jdeš? Nikam. Kdy 
se vrátíš? Nevím! Ostatní sedí vepředu, radí, vymýšlejí, vylepšují. Když se 
Martina nedívá, házejí po sobě bonbóny. Najednou se dva vrhnou za paraván 
a zvučí a ruší (vlastně ruchují). 
Ptám se nejbližšího seminaristy asi třináctiletého: „Není to trochu nuda, když 
jen pozorujete?“ Sjede mě opovržlivým pohledem: „My se přece střídáme. A 
takhle zepředu se hodně poučíme.“ Na paravánu se švec chystá do hospody. 
„A co kdybys ji tím korbelem na konci praštil?“ navrhuje lektorka. „Zase to 
násilí,“ povzdechne si seminaristka. „Jenže těm maňáskům tak sluší,“ směje 
se Martina. Když herce bolí ruce, nastane střídání. Taky bagrista má přestáv-
ku a tak se rychle vpouští dovnitř vzduch.
Nad paravánem se lákají zajíci na mrkev. Martin má ideální hlas, mohl by 
dabovat Disneyovky. Kdo mluví, ten se hýbe. Nelepí se na prkénko. Maňásek 
tahá rekvizitu ze země (to on může). Herci hezky spolupracují. Ale neumějí 
ohnout loketní kost v polovině, to je u loutkářů častá vada. Maňásková abece-
da se vším všudy. 

frk

Seminář T - Tělo a pohyb
Sešli se v 08:29. Všichni poměrně svěží. Až na lektora. Zatímco si rozcvičovali 
vlastní těla, venku svítilo slunce a nebe bylo bez mráčků. Jenže jim nešlo o to 
dostat se do nebe, ale do tajů dívadla, při kterém se nemluví. A tak „makali“. 
Sedli si na zem, do kruhu, a obdivovali mikroténové pytlíky a igelitové tašky. 
Užasli nad jejich krásou a půvabem. Dali si pauzu. Potom chodili a zakopáva-
li. Brkali. Pohřbili jednoho seminaristu, ale pak to zrušili, protože chtěli, aby s 
nimi byl dál. Zase si dali pauzu. Udělali skicu do projektu „DOBA PLASTO-
VÁ“. A bylo jim fajn. 

Agent MIM
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